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اکران عید فطر از صبح دیروز و با نمایش ۳ 
فیلم »لامینور«، »انفرادی« و »مغز استخوان« 
آغاز شد. به گزارش ایرنا، قطعا نمایش فیلم های 
لامینــور و انفرادی، به اندازه ای برای مخاطبان 
جذابیت دارد که از ابتدای این هفته نسبت به 
پیش خرید بلیت های این دو فیلم همت کردند. 
به طوری که برای انفرادی، ۵۵ میلیون تومان و 
برای لامینور، ۴۵ میلیون تومان بلیت تا پایان 

سه شنبه شب پیش فروش شد.
ایــن میزان ذوق زدگــی مخاطب آن هم در 
شرایط فعلی که سینمای ایران به شدت به آن 
نیاز دارد سبب شده تا این اکران، جذابیت های 
به مراتب بیشتری نسبت به اکران نوروزی را به 
خود ببیند. این دو فیلــم، موجی از امیدواری 
را بــه وجود آورده اند تا خاطــرات غم بار اکران 

نوروزی امســال که طی آن کمتر از ۷۷۰ هزار 
نفر به سینماها رفتند را به فراموشی بسپاریم و 
آن را نشانه ای دال بر قهر مخاطب با سالن های 

تاریک سینما فرض نکنیم.
همچنین نمایش این دو فیلم می تواند برخی 
دیگر از گزاره های شبه مسجل سینمای ۱۴۰۱ 
را باطل کنــد ازجمله اینکه افزای ۵۰درصدی 
قیمت بلیت، فرصت استقبال انبوه مخاطبان از 
آثار سینمایی امسال را خواهد گرفت و یا کرونا، 
سایه سنگین خود را بر سینما حفظ می کند و 
سینما را از شرایط نرمال خود دور نگه می دارد.
تمامی این مفروضات سبب شده تا دلسوزان 
سینما و مخاطبان آن، اخبار مربوط به این دو 
فیلم را با دقت رصد کنند و این شــرایط، یک 
امیدواری جمعــی را در میان آنها پدید آورده 

اســت که به موجب آن، تیرگی مطلق سینما 
پس از بیش از دو ســال حفقان ناشی از کرونا، 
به روشنی تبدیل می شــود و حیات واقعی به 
ســینمای ایــران بازمی گردد. اما ایــن، تمام 
دلخوشی ها و ذوق زدگی های سینمادوستان از 
نمایش این دو فیلم نیست. هر دو فیلم امتیازها 
و ویژگی های دارند که خود به تنهایی می توانند 
مخاطبان بسیاری را به سمت خود جذب کنند 
و گیشه ای طلایی را رقم بزنند. ویژگی هایی که 
در ادامه، به هر یــک از آنها خواهیم پرداخت. 
دوشــنبه، ۲۵ شــهریورماه ۱۳۹۸ پردیــس 
احمدیه مقابل دوربین بهرام بدخشانی رفت تا 
بیست ودومین فیلم مهرجویی، پس از ۶ سال 
دوری از سینما، فرآیند تولید خود را آغاز کند.

فیلمی که در همان بــدو تولید، با انعکاس 
خبری مبنی بر اینکه لامینور، یک ســنتوری 
زنانه است، کنجکاوی های بسیاری را در میان 
سینمادوستان ایجاد کرد. همچنین انتشار خبر 
حضور علی نصیریــان در این فیلم که پس از 
۴۰ سال، دوباره مقابل دوربین مهرجویی ظاهر 
می شد عطش سینمادوستان را برای تماشای 

هر چه زودتر این فیلم بیشتر کرد.
مهرجویی در پروسه ساخت این اثر، نهایت 
تلاش خود را به کار بســت تا حواشی چندانی 
دامن این فیلم را نگیرد. اخبار زیادی از لامینور 
به بیرون مخابره نشد و فیلم، عامدانه از حضور 
در جشــنواره فجر انصراف داد تا خاطرات تلخ 

ســنتوری، این بار دیگر تکرار نشــود. با همه 
اینها اما لامینور در اســفندماه سال گذشته و 
درست در زمانی که نمایش نوروزی آن مسجل 
شــده بود، در فاصله ۴ روز تا اکران عمومی، از 
فهرست نوروزی کنار گذاشته شد تا آن تصاویر 
و چهره مغموم و معترض مهرجویی، در حافظه 

تاریخی سینمادوستان حک شود.
این موارد اگرچه، کنجــکاوی مخاطبان را 
برای تماشای آخرین ساخته مهرجویی بیشتر 
می کند اما ســوژه اصلی، خود مهرجویی است 
که پس از ۸ سال، به سینماهای کشور بازگشته 
است. آخرین فیلم اکران شده این کارگردان تا 
پیش از این، اشــباح بود که از چهارشنبه ۱۷ 
اردیبهشت ماه ۱۳۹۳ به روی پرده رفت و این 
کارگردان از آن زمان تاکنون، هیچ فیلم دیگری 

را در اکران عمومی نداشته است.
تمام این موارد سبب می شود تا از هم اکنون 
لامینــور را به عنــوان یکــی از پرفروش ترین 
فیلم های اکران امسال ســینمای ایران لحاظ 
کنیم. بزرگ ترین دلیــل کنجکاوی مخاطبان 
برای تماشــای انفرادی، رضا عطاران اســت. 
بازیگری که حدود ۲ ســال و ۴ ماه، فیلمی به 
روی پرده نداشته و هم اکنون مخاطبان بسیاری 

تشنه هنرنمایی جدید این بازیگر هستند.
آخرین فیلم اکران شــده عطاران تا پیش از 
ایــن، زیرنظر بود کــه از ۴ دی ۱۳۹۸ به روی 
پــرده رفت و از آن زمان تاکنــون، دیگر هیچ 

فیلمی از ایــن بازیگر، اکران عمومی نشــده 
است. البته کسانی که به تماشای آثار جشنواره 
نشســتند، در این مدت، دو فیلم شیشلیک و 
روشــن او را تماشا کردند اما این بازیگر در این 
مدت، هیــچ فیلمی را به صــورت عمومی در 

اکران نداشت.
این ذوق زدگی مخاطب از تماشــای دوباره 
عطــاران روی پرده ســینما آن هم پس از دو 
سال غم بار سبب شده تا تهیه کننده این فیلم 
در گفت وگو با ایرنا اعلام کند که انفرادی، بیش 
از ۱۲۰ میلیارد تومان می فروشد. اتفاقی که با 
توجه به بالا رفتن قیمت بلیت و البته اطمینان 
بیشــتر مردم به ســینماها، اصلا دور از انتظار 

نخواهد بود.
البتــه که این فیلم، یــک ویژگی دیگر نیز 
بــرای سینمادوســتان دارد و آن، زوج رضــا 
عطــاران و مهدی هاشــمی اســت کــه برای 
نخســتین بار روبروی یک دیگر قرار گرفته اند. 
رویارویی عطــاران که در تمام این ســال ها، 
سلطان بلامنارع عرصه کمدی سینمای ایران 
بوده و هاشــمی نیز در این سال ها با حضور در 
کمدی هایی چون تگزاس، گیشــه پررونقی را 
تجربه کرده است، قطعا شیرینی های بسیاری 
بــرای مخاطبان به همــراه خواهد داشــت. 
مجموعه این موارد سبب شده تا انفرادی نیز به 
یکی از کنجکاوی برانگیزترین فیلم های در حال 

اکران این روزهای سینمای ایران تبدیل شود.

بازگشت مهرجویی و عطاران پس از سال ها به چرخه اکران

فریدون آسرایی از آن دست خوانندگان صاحب سبک 
پــاپ بود که به دوران کنســرت های پر شــمار و اعداد و 
ارقام عجیــب و غریب دســتمزد ها در دوران خوانندگی 
نرسید و به رغم ویژگی های خاصی که در صدایش وجود 
داشت هرگز به آنچه درخورش بود و استحقاقش را داشت 
دست نیافت. او که با صدای خاصش مدتی در رسانه ملی 
بســیار دیده می شد نتوانست مانند بسیاری از همکارانش 
از موقعیت فضای مجازی ســود ببــرد او در گفت و گو با 
خبرگزاری برنا از اقدامات این روز هایش برای سال ۱۴۰۱ 

و مجموعه فعالیت های حرفه ای اش می گوید.
فریدون آســرایی خواننده موسیقی پاپ که در کارنامه 
هنــری اش چند آلبوم به نام های »سرگذشــت«، »اولین 
سلام«، »غریبه«، »از تو دورم« و.... دیده می شود در گفت 
و گو با خبرنگار سرویس فرهنگ و هنر خبرگزاری برنا در 
خصوص فعالیت های اخیرش گفت: سال گذشته مشغول 
آماده ســازی تک آهنگ یا همان تک ضرب بودم که آن 
را به پخش هم رســاندم علاوه بر آن درگیر اتمام آلبومم 

هستم که قرار است روز عید فطر شنیدنی شود.
او در پاســخ به این سوال که چه برنامه حرفه ای برای 
سال آتی دارد و قرار اســت چه کار هایی انجام دهد بیان 
کرد: در ابتدای اردیبهشــت ماه آلبوم را روانه بازار کرده و 

بعــد از آن تلاش می کنیم تــا برنامه هایی به صورت زنده 
داشته باشیم. این خواننده در خصوص این که چرا برخی 
از علاقــه مندان به خوانندگی بــا هزینه های بالا و تولید 

تراک و قطعه های نامرغوب چهره شــدند اما بســیاری از 
استعداد ها به دلیل هزینه های بالا ناشناخته ماندند تصریح 
کرد: یک برنامه موسیقیایی برای انتخاب و دیده شدن ما 

روی کار آمد اما متاسفانه با پخش آن برنامه موافقت نشد 
و جلوی ادامه آن را گرفتند. درحال حاضر همان برنامه در 
کانال های دیگر درحال اجرا است و واقعا چنین موضوعی 
باعث ناراحتی می شود چراکه یک سری از افراد در صدا و 
سیما هر کاری دلشان بخواهد انجام می دهند اما به ما که 
می رســد حق انجام هیچ کاری را نداریم. متاسفانه بعضی 
از تهیه کنندگان زورشــان در مقابل حرف ها و تصمیمات 
افراد بالادســتی کمتر اســت و تهیه کننده برنامه ما نیز 
حرفش در مقابل بالادستی ها برو نداشته که بتواند در آن 
زمــان این برنامه خوب و مفید همراه با چهره هایی که در 

آن حضور پیدا می کنند را به مردم معرفی کند.
خواننــده »گل هیاهو« در پایان و در خصوص اینکه با 
توجه به تعطیلی مشاغل و کسب و کار ها در طی دو سال 
کرونایی و وجود تورم آیا زندگی او از لحاظ اقتصادی تنها 
از راه موســیقی تامین و مدیریت می شود اظهار کرد: خیر 
در طی این دوســال کرونایی از راه موسیقی امرار معاش 
نکردم و حقیقتا مجبور شــدم یک قطعــه زمین خود را 
بفروشم درواقع باید اینطور می شد چراکه برنامه ها بیشتر 
در حد تلویزیون بود و کنسرت ها همگی به صورت آنلاین  
برگزار می شــد که من به هیچ عنوان از برگزاری کنسرت 

به صورت آنلاین خوشم نمی آید.

فریدون آسرایی:

 برای امرار معاش کارم به فروش زمین رسید
۷ داور ایرانی در جشنواره کن

جشنواره فیلم کن، ۱۴ سال پس از 
اعلام موجودیت جشنواره فیلم ونیز، 
متولد شد. جشنواره فیلم فرانسوی 
که خیلی ها در آن زمان، این رویداد 
را پاســخی به تک قطبی جشنواره 
ونیز در اروپا و جریان ســازی اسکار 
در سطح بین المللی قلمداد کردند. 
به گزارش ایرنا، جشنواره فیلم کن، 

خیلی زود با سیاســت های حرفه ای و همه پسند خود به مامنی برای سینماگران 
سرشناس جهان تبدیل شد و توانست جایگاه اول را از ونیز بگیرد. از آن سال تا به 
امروز، هیچ جشنواره سینمایی در جهان نتوانسته به مانند کن، تاثیرگذار، جریان ساز 
و مورد وثوق طیف گسترده ای از جامعه جهانی قرار بگیرد. جشنواره ای که در تمام 
این ســال ها، نه سیاسی کاری های جشــنواره هایی چون برلین را به خود دید، نه 
به مانند اسکار، مأمن حواشی شد و نه جایگاه و تراز خود را به مانند جشنواره هایی 
چون ونیز، فدای مصلحت اندیشی و باورهای فردی کرد. بنابراین، کشورهای صاحب 
صنعت ســینما، خیلی زود، چشم خود را به سمت این رویداد باز کردند. سینمای 
ایران نیز به مانند ســینمای تمامی این کشــورها، نگاه ویژه ای به کن دارد. پای 
سینمای ایران به جشنواره کن، در چهاردهمین دوره این رویداد و با فیلم کوروش 
کبیر در ســال ۱۹۶۱ باز شد. هر چند که حضور یک داور ایرانی در این جشنواره، 
به دوره چهل وششــم بازمی گردد. طبق عرف جشــنواره کن، این رویداد عموما از 
افرادی به عنوان داور اســتفاده می کند که پیشتر افتخارآفرینی را در این فستیوال 
رقم زده اند یا اثری در این رویداد داشته اند. اگرچه نام عباس کیارستمی با جشنواره 
کن گره خورده است اما این ارتباط، تنها معطوف به حضور آثارش در این رویداد 
و افتخارآفرینی های متعدد او نبود. کیارســتمی نخســتین هنرمند ایرانی بود که 
به عنوان داور در جشــنواره کن حضور پیدا کرد. در سال ۱۹۹۳ ژیل ژاکوب، مدیر 
وقت جشنواره کن، از عباس کیارستمی برای داوری بخش مسابقه دعوت کرد. در 
ســالی که لوئی مال؛ کارگردان فرانسوی، رئیس هیئت داوران جشنواره کن بود، 
کیارستمی نخســتین ایرانی بود که در به عنوان داور در بخش رقابتی این رویداد 
حضور به هم رساند. در سال ۲۰۰۱ سمیرا مخملباف داور بخش سینه فونداسیون و 
فیلم های کوتاه مسابقه شد. او که با فیلم سیب در بخش نوعی نگاه کن در سال های 
قبل درخشیده بود و با فیلم تخته سیاه در مسابقه اصلی کن در سال ۲۰۰۰ شرکت 
داشــت و جایزه ژوری را هم به خاطر این فیلم به  دســت آورده بود، از جوان ترین 
داوران آن دوره جشــنواره کن محسوب می شد. در سال ۲۰۰۲ برای نخستین بار، 
دو داور از ایران در دو بخش کن حضور داشــتند. بهمن قبادی در داوری دوربین 
طلائی و عباس کیارســتمی در بخش سینه فونداسیون و فیلم های کوتاه مسابقه 
حضور داشتند که ریاست هیات داوران آن دوره بر عهده مارتین اسکورسیزی بود. 
در سال ۲۰۰۵، عباس کیارستمی ســومین تجربه داوری خود در کن، این بار در 
کســوت رئیس هیت داوران دوربین طلائی که به فیلم های اول داده می شــود، از 
سر گذراند. بعد از سمیرا مخملباف، نیکی کریمی دومین فیلمساز زن از سینمای 
ایران بود که در سال ۲۰۰۷ به داوری کن انتخاب شد. نیکی کریمی داور فیلم های 
سینه فونداسیون و فیلم های کوتاه مسابقه کن شد. او قبل از این انتخاب، با فیلم 
یک شب در بخش نوعی نگاه شرکت کرده بود. در سال ۲۰۱۴ عباس کیارستمی 
برای چهارمین مرتبه به عنوان داور، و این بار رئیس هیات داوران فیلم های ســینه 
فونداســیون و فیلم های کوتاه مســابقه، برگزیده شد. فیلم های سینه فونداسیون 
شــامل آثار دانشجویان مدارس و دانشــکده های سینمایی جهان است که به کن 
پیشــنهاد می شود و توسط یک کمیته انتخاب می شوند و جزو برنامه های رسمی 
جشنواره کن است. با این داوری، عباس کیارستمی به پرافتخارترین فیلمساز ایرانی 
در کن تبدیل شد که جوایز گوناگونی از این فستیوال به دست آورده و با ۵ فیلم که 
برای تمام آنها نامزد دریافت نخل طلا شد، بیشترین تعداد حضور در بخش مسابقه 
این جشنواره سینمایی را در اختیار دارد. او همچنین تنها فیلم ساز ایرانی است که 
تاکنون موفق به دریافت نخل طلا شده است. در همین سال ۲۰۱۴، لیلا حاتمی، 
به ســومین سینماگر زن ایرانی تبدیل شــد که تجربه داوری در جشنواره کن را 
پشت سر گذاشت. حاتمی بعد از کیارستمی، دومین چهره ایرانی بود که در بخش 
اصلی جشنواره کن به داوری پرداخت. در سال ۲۰۱۶، کتایون شهابی؛ تهیه کننده 
و پخش کننده ایرانی به عنوان یکی از داوران بخش اصلی جشــنواره کن، انتخاب 
شــد. او دومین زن ســینماگر ایرانی و سومین هنرمند کشورمان است که تجربه 
حضور در بخش رقابتی این جشــنواره را داشته است. و اکنون که سینمای ایران 
پس از ۶ سال، هیچ نامزدی در میان داوران این جشنواره سینمایی نداشت، اصغر 
فرهادی، به چهارمین ســینماگر ایرانی تبدیل شده که قرار است داوری در بخش 
رقابتی این فســتیوال را تجربه کند. این اتفاق در شرایطی رخ داده که بسیاری از 
رسانه ها، گمانه زنی هایی راجع به انتخاب فرهادی به عنوان رئیس هیات داوران این 
دوره از کن مطرح کرده بودند. فرهادی در کنار دریافت بسیاری از جوایز فرعی کن 
نظیر جایزه کلیسای جهانی و جایزه فرانسوا شاله، موفق به دریافت جایزه بهترین 
فیلمنامه برای فروشنده شده است. وی همچنین سال گذشته برای قهرمان، جایزه 
بزرگ هیات داوران کن را از آن خود کرد. اینک اما، این پرســش پیش می آید که 
حضور داوران ایرانی در جشنواره کن، به ارتقای سطح کیفی آثار ایرانی مدد رسانده 
است یا خواهند رساند؟پرسش دوم این است که خلاء و فاصله میان سینمای ایران 
و جهان، با چنین حضورهایی برطرف خواهد شــد یا بیشتر؟ این ها، پرسش هایی 

ست که  صاحبنظران و منتقدان باید پاسخ اش را بدهند.
هفتادوپنجمین جشنواره فیلم کن از ۱۷ تا ۲۸ می )۲۷ اردیبهشت تا ۷ خرداد ماه( 

به صورت حضوری برگزار خواهد شد.

شهلا ناظریان در خانه ابدی آرام گرفت
پیکر شهلا ناظریان، هنرمند 
امروز  دوبلــه،  پیشکســوت 
دفن  محــل  بــه  نزدیــک 
همسرش حسین عرفانی در 
قطعه هنرمندان بهشت زهرا 
)س(، آرام گرفت. به گزارش 
ایرنا، در مراســم تشــییع و 
خاکسپاری این دوبلور فقید 

که دیروز چهارشــنبه - هفتم اردیبهشت ماه در قطعه هنرمندان بهشت زهرا 
)س( برگزار شــد، چهره هایی همچون: افشــین ذی نوری، علیرضا جاویدنیا، 
منوچهر زنده دل، کیکاووس یاکیده، جواد پزشکیان، شهراد بانکی، شهروز ملک 
آرایی، رابعه مدنی، علیرضا باشکندی، شوکت حجت، ناهید امیریان و بسیاری 
دیگر از اهالی دوبله و رادیو حضور داشــتند. علی همت مومیوند_دوبلور_ در 
مراســم تدفین پیکر شهلا ناطریان گفت:  چه غریبانه عزیزانی که دوست شان 
داریم از بین ما می روند و آنچه برای ما می ماند خاطرات خوبشان است و ما به 
رضای خدا راضی ایم. بــاز هم یک صدای ناب و باصلابت و پر قدرت از عرصه 
دوبله رخت بر بست. استاد ناظریان از بین ما رفت و تنها خاطرات بسیار خوبی 
که از ایشان داریم برایمان ماند. درگدشت ایشان را به همه علاقه مندان شان، 
همکارانم و خانواده عزیزشان تسلیت می گویم. منوچهر والی زاده _ دوبلور_ نیز 
گفت: صحبت برای من ســخت است که دو تا از همکاران عزیزمان از بین ما 
رفتند. با خانم ناطریان و آقای عرفانی روابط نزدیکی داشتم و سال ها خانوادگی 
رفت و آمد کردیم . خدا رحمتشان کند. نمی دانم چه طور به دخترشان مهسای 
عزیز تســلیت بگویم ولی زندگی همین اســت. خدا شهلای عزیز و مهربان را 
رحمت کند. دیگر چنین صدایی در دوبله نخواهیم داشت. این صدای عرفانی 
را نخواهیم داشت. صداهایی مثل استاد چنگیز جلیلوند و دیگرانی که آسمانی 
شــدند.زنده یادان شهلا ناظریان و حسین عرفانی هر دو از نسل طلایی عرصه 
دوبله بودند و در زمان حیات شان، سال ها در کنار یکدیگر آثار ماندگاری را در 
عرصه دوبله به ثبت رســاندند و اکنون کمتر از چهار سال بعد از فوت حسین 
عرفانی، شهلا ناظریان نزدیک به محل دفن پیکر همسرش در قطعه هنرمندان 
بهشــت زهرا )س(، آرام گرفت. به گزارش ایرنا، شهلا ناظریان از پیشکسوتان 
عرصه دوبله شــامگاه یکشنبه - چهارم اردیبهشــت ماه بر اثر سکته قلبی در 
گذشت. شــهلا ناظریان متولد ســال ۱۳۲۶ تهران بود و در سن ۷۵ سالگی 
درگذشت.  او از ســال ۱۳۴۱ و همزمان با تحصیل در دبیرستان، وارد عرصهٔ 
دوبله شد و شــروع حرفه ای دوبله وی به سال ۱۳۴۲ برمی گردد. ناظریان در 
طول ســال های فعالیت خود در دوبلاژ، به  جای بســیاری از بازیگران مطرح 
جهان از جمله اینگرید برگمن، لورن باکال، سوفیا لورن، دایان کیتون، راکوئل 
ولــش، فی داناوی، آن مارگرت، کاترین اســپاک، کاترین راس، الیزابت تیلور، 
جولی کریستی، سیلوا کوشینا، ژاکلین بیسه، کاترین دنوو، میشل مرسیه، و… 
حرف زده  است. یکی از درخشان ترین گویندگی های او در دوبلهٔ فیلم مشهور 
کازابلانــکا به جای اینگرید برگمن در کنار گویندگی حســین عرفانی به جای 
همفری بوگارت است. مراسم ختم شهلا ناظریان  جمعه ۹ اردیبهشت ماه در 
تهران، مسجد الرضا واقع در میدان نیلوفر، از ساعت ۱۷ تا ۱۹ برگزار می شود.

نگاه

خبر

بوتیک تئاتر ایران در دل بنای بیمارستان 
امیــد بــا نمایــش »حیــاط ناتمــام خانه 
و کارگردانی  نویســندگی  به  ورنوسفادرانی« 

رضا سعیدی آغاز به کار کرد.
به گزارش ایرنا، بیمارســتان امید در تاریخ 
۱۳۲۰ خورشــیدی با نام اولیه بیمارســتان 
پارس در بدو تأسیس فعالیت خود را در بخش  
زنان و زایمان شــروع کرد و بــه مرور زمان، 
ساختمان بیمارســتان به علت قدمت بالا از 
گردونه خارج شد و در سال ۱۴۰۱ تبدیل به 
سالنی جهت اجرای نمایش های ویژه با عنوان 

»بوتیک تئاتر ایران« شده است.
بوتیک تئاتــر ایران با فضــای ویژه خود، 
پذیــرای دیگرگونه های تئاتــری خواهد بود. 
این مجموعــه از هرگونه ایده  جدید همچون 

ایده هــای مبتنی بر اســتفاده از فضای ویژه 
ســاختمان، فاقد مکان ثابت اجرا یا گردشی، 
ایده های مبتنی بر بــدن و حرکت، ایده های 
مبتنی بــر اســتفاده از فناوری هــای نوین، 
ایده های چندرســانه ای، ایده هــای مرتبط با 
ارائه آثار از طریق ظرفیت های فضای مجازی 
و ایده هــای حوزه  تئاتر کاربــردی به مفهوم 

گسترده  کلمه، استقبال می کند.
بوتیــک تئاتر ایران به عنــوان جدیدترین 
فضای نمایشــی پردیس تئاتر شــهرزاد اجرا 
در فضاهای نامتعارف را بخشــی از ذات تئاتر 
می داند و در تلاش اســت در ساختمانی که 
سال هاست کاربری اش را از دست داده است، 
افق هــای جدیدی بــه روی تئاتر گشــوده و 
اجراهای بدیع و ابتــکاری از هنرمندان تئاتر 

کشــور در این مکان اجرا شود. در اولین گام 
نمایش »حیاط ناتمام خانه ورنوسفادرانی« به 
نویسندگی و کارگردانی رضا سعیدی در این 

مجموعه به صحنه رفته است.
در توضیح این مجموعه آمده اســت: اینجا 
بوتیک تئاترِ ایران است. اینجا یک سالن غیرِ 
متعارف ویژه دیگرگونه های تئاتری است. هر 
چه  قدر تلاش کردیــم که خاطراتش را پاک 
کنیم، نشد. وسایلش را حذف کردیم، درها را 
برداشتیم، برایش اسم گذاشتیم ولی باز نشد.

این ساختمان درست مثل قهرمان نمایش، 
ناتمام اســت. اینجا می توانید رویا ببافید! به 
دیوارهایش خیره شوید و هر گوشه ای برایتان 

تئاتری شکل بگیرد.
هر جا که خواســتید می توانید تکیه دهید 

یا بنشــینید ولــی حتما جایتان بــه راحتی 
صندلی های ســالن تئاتر نیست. بعضی اوقات 
باید جایتان را تغییر دهید و با تئاتر از طبقه ای 

بــه طبقه ای دیگــر بروید. شــما در این فضا 
بخشی از نمایش می شــوید. به بوتیک تئاتر 

ایران خوش اومدین.

تولد »بوتیک تئاتر ایران« در دل بنای بیمارستان قدیمی

قیمت بلیت سینما در این سال ها، خود به عنوان یکی از 
شــاخص های تعیین کننده میزان استقبال از آثار سینمایی 

تبدیل شده است.
به گزارش ایرنا، یکی از شوک های بزرگ سینمای ایران 
در آستانه سال جدید، افزایش میزان قیمت بلیت های سینما 
است. این افزایش قیمت به اندازه ای به یکی از شاخصه های 
تقویم سینمایی کشــور تبدیل شده که حتی در سالی که 
سینما از بابت شیوع کرونا، در تعطیلی کامل به سر می برد 
نیز لحاظ شده و افزایشــی حدودا ۳۰درصدی را در ابتدای 

سال ۱۴۰۰ به خود دید.
داســتان اما در ســال ۱۴۰۱، عجیب تر شد. درحالی که 
بسیاری از دلسوزان سینما، سال جاری را سال آشتی گسترده 
مخاطب با سالن های ســینما و اعتماد بیشتر آنها به اینکه 
ســینما، محلی امن برای تماشای فیلم است، می دانستند، 
ناگهان تصویب افزایش ۵۰درصدی قیمت بلیت، بسیاری از 
رشــته ها را پنبه کرد تا در سالی که امیدواری های بسیاری 
به استقبال گسترده مردم شکل گرفته بود، تعداد مخاطبان 
نــوروزی، طی یک رویه معکوس، کمترین میزان مخاطبان 

طی یک دهه اخیر را به خود اختصاص دهند.
همان مثال های همیشگی

با انتشار آمارهای ناامیدکننده از تعداد مخاطبان نوروزی، 
وقتی از افزایش ۵۰درصــدی قیمت بلت به عنوان یکی از 
مقصرهای اصلی رقم خوردن چنین شرایطی نام برده شد، 
موافقان این افزایش قیمت به همان ترفندهای همیشــگی 
پناه بردنــد و در دفاع از این بالا رفتــن، به جملاتی چون 
»سینما؛ ارزان ترین سرگرمی«، »ارزان ترین بلیت سینمای 
جهــان« و یا »افزایش قیمت خیلی پائین تر از میزان تورم« 

روی آوردند.
با تمام این احوال اما در ســالی که مشــکلات اقتصادی 
خانواده هــا، بیش از هر زمان دیگری، ســینما را در ســبد 
فرهنگی آنها تهدید می کند، این میزان افزایش قیمت بلیت، 

تاثیر مستقیمی بر میزان مخاطبان امسال و درنتیجه چرخه 
اقتصادی این سینما خواهد داشت و فرآیند صنعتی شدن آن 

را با گره های کورتر بیشتری مواجه می سازد.
ضمن اینکه باید به این نکته نیز توجه داشت که آنچه در 
اکران نوروزی رقم خورد که طی آن کمتر از ۹۰۰ هزار نفر به 
سینماها رفتند، در بهترین و طلایی ترین زمان نمایش فیلم 
حاصل شــد. حالا اگر این چالش را به دیگر زمان های سال 
که دربردارنده اکران هایی عادی و یا در ایامی مانند محرم و 
صفر هستند، اشاعه دهیم، می بینیم این تصمیم تا چه اندازه 
می تواند به بحران های عمیق تری در سینمای ما منجر شود.

لزوم احیای قیمت گذاری شناور
البته که این شیوه قیمت گذاری بلیت، سال هاست که با 
انتقادهایی جدی مواجه است. طبق این شیوه سنتی، قیمت 
بلیت سینما در صبح شنبه با شب پنجشنبه هیچ فرقی ندارد 
و این، اجحاف بزرگی به طیف های مختلف ســینمارو است 
که از هیچ تســهیلاتی به جز سه شنبه های نیم بها برخوردار 
نیستند. این طور به نظر می رسد که بسیاری از تصمیم گیران 
افزایــش قیمت بلیت، تنها به نرخ بلیت کشــورهای دیگر 
ازجملــه آمریکا توجــه می کنند و به سیاســت های دیگر 
ســینماهای آن کشــورها نظیر قیمت بلیت شــناور، هیچ 

توجهی ندارند.
در رابطه با افزایش قیمت بلیت سینماها، باید این نکته را 
مورد توجه قرار دهیم که هزینه تولید فیلم، طی این ماه ها، 
بســیار بالا رفته است و از طرف دیگر، بلیت سینماها هم ۲ 

سال است که در مرز ۳۰ هزار تومان ثابت باقی مانده بود
ســعید خانی از تهیه کننــدگان و پخش کنندگان فعال 
ســینمای ایران در این رابطه بــه ایرنا می گوید: در رابطه با 
افزایش قیمت بلیت ســینماها، باید این نکته را مورد توجه 
قرار دهیم که هزینه تولید فیلم، طی این ماه ها، بســیار بالا 
رفته است و از طرف دیگر، بلیت سینماها هم ۲ سال است 

که در مرز ۳۰ هزار تومان ثابت باقی مانده بود.
پخش کننــده فیلم قهرمان درباره این شــیوه اشــتباه 
قیمت گذاری نیز توضیح می دهد: من به این شیوه قیمت-
گــذاری اعتقادی ندارم چراکه معتقد هســتم قیمت بلیت 
سینما باید شناور باشد و در هر روز و هر سانس، به فراخور 
آن روز و شــرایط آن، یک کف و سقفی برای بلیت در نظر 
گرفته شــود و به این ترتیب، قیمت بلیت سینماهای ایران 

مانند سینماهای تمام جهان بر اساس سیستم عرضه و تقاضا 
مشــخص شود اما فعلا این روش سنتی در نظر گرفته شده 
اســت و واقعا چاره ای جز اتخاذ این تصمیم وجود نداشت 
چون هم هزینه تولید بالا رفته اســت و هم ســینمادارها، 
هزینه های بسیاری را در این مدت متقبل شده اند که سبب 
شده تا سینماداری، دیگر آن سود سابق را برای آنها نداشته 

باشد.
شــناور شــدن قیمت بلیت یکی از طرح هایی است که 
در بســیاری از کشــورهای صاحب صنعت بــه کار گرفته 
می شود. این شــیوه در ایران نیز در طول این سال ها مدام 
مطرح شده است که البته هیچ گاه به فرآیند اجرایی نزدیک 
نشده است. جالب آن که تصمیم گیران قیمت بلیت هیچ گاه 
توضیح نداده اند که چرا تا این اندازه در برابر این شیوه رایج 

بین المللی از خود مقاومت نشان می دهند.
به نظر می رســد ایرادات فراوان سیستم سمفا که اجازه 
تقسیم لحظه ای سهم سینمادار، پخش کننده و تهیه کننده 
را نمی دهد، بزرگ ترین مانع بر سر اجرایی شدن این شیوه 

مرسوم جهانی است.
قیمت بلیت زیاد که نیست، کم هم است

سپهر پهلوانی مدیر جوان پردیس ارگ تجریش، یکی از 
افرادی است که برای آسیب شناسی موضوع افزایش قیمت 

بلیت و تبعات آن، به سراغ او رفتیم.
پهلوانی ضمن دفاع از این افزایش قیمت بلیت، گفت: هر 
سینماداری می داند که هزینه های جاری سینما به اندازه ای 
بالا رفته که این میزان افزایش برای قیمت بلیت، نه تنها زیاد 
محسوب نمی شــود که به اعتقاد بسیاری از همکارانم، کم 
نیز است که می بایست بیشتر باشد تا بتواند پاسخگوی این 

میزان هزینه های جاری باشد.
این مدیر ســینمایی جوان ادامــه می دهد: البته که این 
میزان افزایش نســبت به رخدادهای بین المللی این حوزه 
نیز چندان عجیب به نظر نمی رسد چرا که قیمت بلیت در 
حال حاضر، کمتر از ۲ دلار اســت حال  آن که این قیمت در 
بسیاری از کشورهای جهان، میان ۱۰ تا ۱۵ دلار در نوسان 
اســت. اینکه قیمت بلیت، گران به نظر می رسد، به شرایط 
اقتصادی مردم مربوط اســت که ســبب شده تا سینما، به 
شــکلی جدی، از سبد خانواده های دوستدار فرهنگ حذف 

شود.

تا قبل از امســال، یک نفر می آمد و برای چند نفر بلیت 
تهیه می کرد اما با افزایش قیمت بلیت، همان روش قدیمی 
پرداخت دونگی باب شده و افراد سعی می کنند تا تنها، بهای 

بلیت خود را بپردازند
پهلوانی به تبعات این افزایش قیمت بلیت اشاره می کند 
و می گوید: تا قبل از امسال، یک نفر می آمد و برای چند نفر 
بلیت تهیه می کــرد اما با افزایش قیمت بلیت، همان روش 
قدیمی پرداخت دونگی باب شــده و افراد سعی می کنند تا 
تنها، بهای بلیت خود را بپردازند. ضمن اینکه درحال حاضر 
بســیاری از افرادی که به صورت حضوری به گیشه مراجعه 
می کنند، از میزان قیمت بلیت سوال می پرسند درحالی که 
تا پیش از امســال، این میزان پرسش درباره میزان قیمت 

بلیت اصلا مطرح نبود.
مدیــر پردیس ارگ تجریش در انتها بــه رابطه افزایش 
قیمت بلیت با کاهش چشــمگیر میــزان مخاطبان اکران 
نوروزی اشــاره می کند و می افزاید: قطعا این افزایش قیمت 
بلیت، سهم بزرگی در میزان استقبال پائین مردم از فیلم های 
نوروزی داشــته اســت. البته که در این زمینه باید به یک 
مــورد مهم نیز توجه داشــت و آن اینکه، تاثیر پلتفرم های 
اینترنتی را نیز نباید در ایــن میزان کاهش، نادیده قلمداد 
کرد. این پلتفرم ها، زمینه ای را موجب شدند تا افراد دوست 
داشته باشند در کنار اعضای خانواده خود و در خانه هایشان 

بنشینند و یک فیلم را تماشا کنند.
موضوع افزایش قیمت بلیت، حالا پررنگ تر از هر ســال 
دیگری، تاثیر خود را بر اقتصاد ســینمای ایران می گذارد. 
اتفاقی که اگرچه همه ساله در اواخر اسفندماه رقم می خورد 
اما سیاست های تدوینی آن می تواند حتی در زمان کنونی، در 
مقام ناجی ظهور کند. برای بلیت سینمایی که هیچ انعطافی 
از خود نشان نداده،؛ راهکارهایی چون تعدد روزهای نیم بها یا 
شناور شدن آن در روزها و سانس های مختلف، اگرچه ضرر 
بیشتری را به نسبت امروز به سینمادارها، پخش کنندگان و 
تهیه کنندگان وارد نمی آورد بلکه سبب احیای سانس های 
مرده و گسیل داشتن جمع بیشتری از مخاطبان در روزهای 

خلوت به سالن های تاریک می شود.
قیمت بلیت ســینماها برای ســال جاری، با ۵۰درصد 
افزایش، از ســقف ۳۰ هزار تومان برای پردیس های ممتاز، 

به سقف ۴۵ هزار تومان رسیده است.

افزایش قیمت بلیت، شوک بزرگ سینما پس از کرونا


